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 نحوه برگزاری جام تختی
باید تغییر کند

غلامرضا محمدی
پیشکسوت کشتی

نحوه برگزاری جام تختی امســال خوب نبود. 
کمیت مسابقات اهمیتی ندارد و آنچه باید بیشتر 
از هر چیزی مهم باشــد، کیفیت و نحوه برگزاری 
این تورنمنت مهم اســت. البته من نظر شخصی 
خودم را می گویم و درنهایت فدراســیون کشتی 
تصمیم گیرنده اســت. به شــخصه بــا برگزاری 
مسابقات به صورت تیم به تیم موافق نیستم. معمولاً 
رقابت های مهم کشتی در تمام دنیا به صورت وزن 
به وزن انجام می شود و در همه اوزان کشتی گیران 
با هم رقابت می کنند و هر کس شایستگی داشته 
باشد به مراحل بالاتر می رسد. با این شیوه به جوان ها 
بیشتر میدان داده می شود و استعدادهای زیادی 
بروز پیدا می کنند. الان که مسابقات به صورت تیم 
به تیم برگزار می شــود، نمی شود کشتی گیران را 
محک زد و درباره کیفیت آنها نظر داد. ممکن است 
یک کشتی گیر بدون باخت و صرفاً به دلیل نتایج 
تیمی از گردونه مســابقات حذف شود و این واقعاً 
ظلم بزرگی در حق اوست. به اعتقاد من جام تختی 
باید از اینی که هست با کیفیت تر برگزار شود و همه 
کشورها مشتاق حضور در آن باشند. بهتر است در 
این تورنمنت مهم کشتی گیران سرشناس و قدر 
دنیا شــرکت کنند تا اعتبار آن بالا برود. متأسفانه 
امسال کشتی گیران سرشناســی در جام تختی 
حضور نداشتند و همین موضوع کیفیت جام را تنزل 
می دهد. نبودن کشتی گیران شاخص روی کیفیت 
مسابقات تأثیر می گذارد و با اینکه فدراسیون زحمت 
زیادی برای برگزاری جام تختی کشــید، اما نحوه 
برگزاری و نبودن افراد شاخص باعث شد جام کیفی 
نباشد. البته جا دارد از مسئولان هیأت کشتی شهر 
مشهد هم یاد کنم که به خوبی از پس میزبانی جام 
تختی برآمدند و آبروی ایران را حفظ کردند. میزبانی 
بسیار خوب بود اما همان طور که در بالا اشاره شد، 
کیفیت مسابقات راضی کننده نبود. درباره قهرمانی 
تیم ملی کشتی آزاد و فرنگی هم باید بگویم اگرچه 
قهرمان شدیم، اما کشتی گیران ما آن طور که باید 
دیده نشــدند. البته تیم ملی با نفرات اصلی در این 
جام حاضر نشد؛ چون مهره های شاخص خودشان 
را برای حضور در مسابقات جام جهانی که اواخر مهر 
ماه برگزار می شــود، آماده می کنند. در هر صورت 
امیدوارم برگزاری جام تختی به گونه ای باشد که در 

شأن نام جهان پهلوان باشد.

ورزش جهان

برنامه بازی ها

بازگشت رونالدینیو به بارسلونا| درحالی که 
رونالدینیو به ادامــه فوتبالش فکــر می کند و از 
باشگاه هایی مثل ناسیونال مونته ویدیو و کوریتیبا 
برزیل هم پیشنهاد دارد، بارسلونا در فکر بازگرداندن 
فوق ستاره ســابق خود در پست های مدیریتی به 
این باشگاه است. کاتالان ها با اطرافیان رونالدینیو 
تماس گرفته اند و به این بازیکن پیشنهاد داده اند تا 
سفیر جهانی این باشگاه شود. او همچنین می تواند 
به تیم اسطوره های بارسلونا ملحق شود. بارتومئو 
و رونالدینیو صحبت  های اولیــه را انجام داده اند و 
احتمال بازگشت فوق ستاره برزیلی به بارسلونا زیاد 

است.
جنجال بر ســر پرتاب آب دهان توسط 
راموس| یاگو آسپاس، مهاجم تیم سلتاویگو پرتاب 
آب دهان از ســوی ســرخیو راموس را در جریان 
دیدار رفت مرحله یک چهــارم نهایی کوپادل ری 
کم اهمیت جلوه داد. در جریــان پیروزی 2 بر یک 
سلتا مقابل رئال مادرید در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو، 
این دو ملی پوش اســپانیایی در چند صحنه با هم 
درگیر شدند و حالا رسانه  ها مدعی  شده اند راموس 
به سمت آسپاس، زننده گل اول و سازنده گل دوم 
سلتا، آب دهان پرت کرده است. با این حال، آسپاس 
در مصاحبه ای گفت: »من متوجه نشدم و اهمیتی 
ندارد. تنها زمانی که یک نفر ویدیوی صحنه را برای 
من فرســتاد، دیدم. چنین اتفاقاتی در طول بازی 

بارها رخ می دهد.«
تمدیــد قــرارداد یک ســاله آگوئرو با 
منچسترسیتی|  تا چند روز پیش ابهامات بسیار 
زیادی درباره ادامه حضور آگوئرو در منچستر سیتی 
در رسانه های ورزشی انگلیس و جهان وجود داشت. 
با این حال بعد از جلسه ای که مدیر برنامه های این 
مهاجم آرژانتینی با سران باشگاه سیتی برگزار کرد،  
قرارداد این بازیکن به مدت یک سال دیگر هم تمدید 
شد. گواردیولا هم اعلام کرده که آگوئرو می تواند در 
کنار خسوس در خط حمله منچسترسیتی عملکرد 
درخشانی مثل گذشته داشته باشــد. آگوئرو این 
فصل چندین بار با  محرومیــت از جانب اتحادیه 
روبه رو شد و عملا یک ســوم بازی های سیتی را از 

دست داده است.

برنامه هفته هجدهم لیگ برتر
یکشــنبه 3 بهمن: ماشین ســازی- صبای 
قم)ســاعت 14(، پیکان- تراکتورسازی )ساعت 
15:45( و نفت آبادان- اســتقلال تهران)ســاعت 

)16:45
دوشــنبه 4 بهمن:  پدیــده- نفت تهــران، 
استقلال خوزستان- سپاهان )ســاعت 14:45(، 
ســایپا- سیاه جامگان)ســاعت15(، ذوب آهن- 
فولاد)ســاعت 16:40( و پرسپولیس- گسترش 

 فولاد)ساعت 16:45(

شهروند| گاهی بایــد حادثه ای تلخ اتفاق بیفتد 
تا بلکه به فکر بیفتیم جلوی تکرار چنین فجایعی را 
بگیریم. آتش سوزی و ریزش ساختمان پلاسکو که 
به دلیل قدیمی بودن بافت آن تبدیل به یک فاجعه 
بزرگ شد زنگ خطر بلندی برای بقیه اماکن عمومی 
قدیمی است. ازجمله این اماکن استادیوم ها هستند 
که اکثر آنها بیشــتر از نیم قرن از عمرشان گذشته 
و شــرایط خطرناکی دارند که هر آن ممکن اســت 

سانحه ای ناگوار را رقم بزنند.
ورزشگاه های قدیمی با بافت فرسوده

قابل باور نیســت اما تعداد استادیوم های قدیمی 
ایران دقیقاً 5 برابر ورزشــگاه های نوساز است. اکثر 
استادیوم های ورزشی ایران پیش از پیروزی انقلاب 
ســاخته شــده اند به همین دلیل معماری ساده و 
ابتدایی دارند و از امکانات اولیه برخوردار نیستند. البته 
در طول سالیان گذشته به برخی از این استادیوم ها 
امکانات محدودی اضافه شــده اما تغییری در بافت 
فرسوده آنها ایجاد نشــده است. وضع ورزشگاه های 
فرسوده ایران واقعاً خطرناک و نگران کننده است. اگر 
بخواهیم حقیقت وضع ورزشگاه ها را بیان کنیم باید 
بگوییم اکثر مسابقات فوتبال یک گام تا فاجعه فاصله 
دارند و در هر دیدار ممکن است در اثر ازدحام و حضور 

جمعیت فاجعه ای دلخراش رخ دهد.
نیاز مبرم به مقاوم سازی

قدیمی و فرســوده بــودن ورزشــگاه های ایران 
به حدی است که باید عطای زیباسازی و اضافه شدن 
امکانات را به لقایش ببخشیم و بیشتر تمرکزمان روی 
بازسازی و مقاوم سازی استادیوم ها باشد. متاسفانه 
وضع ورزشــگاه های ایران به قدری نابه سامان است 
که حتی مســئولان نمی دانند از کجا باید شــروع 
کنند. ورزشــگاه های معروف تهــران یعنی آزادی، 
راه آهن، تختی و شــیرودی روی هم رفته 239 سال 
سن دارند. قدمت ورزشــگاه بزرگ آزادی که محل 
برگزاری بازی های تیم ملی و سرخابی های پایتخت 
است، 42 سال سن دارد. ورزشگاه راه آهن 41 ساله، 
تختی 49 ساله و شیرودی 88 ساله هستند. حتی 
ورزشگاه آزادی هم با این که در سال های اخیر گاهی 
مورد تفقد مسئولان قرار گرفته وضع خوبی ندارد، 
چه برسد به شیرودی 88 ساله که معلوم نیست کی 
قرار است بر سر مردم آوار شود. شیرودی در سال های 
اخیر به محلی برای تشییع جنازه پیشکسوتان فوتبال 
شده و به نظر می رسد عمر آن رو به پایان است. حتی 
شنیده می شــود وزارت ورزش به عنوان مالک این 
ورزشگاه قصد فروش و تغییر کاربری قسمتی از آن 
را دارد. البته بارها مسئولان مختلف وعده مقاوم سازی 
این ورزشــگاه ها را دادند و حتی وزیر سابق ورزش و 
جوانان تأکید زیادی بر بازســازی آزادی داشت اما 
هنوز هیچ اقدام عملی دراین باره صورت نگرفته است.
شرایط اسفناک استادیوم های شهرستان ها

فقط استادیوم های تهران نیســتند که به دلیل 
فرسودگی زیاد به بازسازی و مقاوم سازی نیاز دارند. 

اکثر شهرهای ایران که در لیگ برتر نماینده دارند، 
از استادیوم های نامناســب و فرسوده بهره می برند. 
ورزشگاه های حافظیه و تختی شــیراز، فولادشهر 
اصفهان، باغشمال تبریز، 22 بهمن اصفهان، تختی 
اهواز، تختــی آبادان، تختی انزلی، عضدی رشــت، 
تختی تبریز و بسیاری از ورزشگاه های شهرهای دیگر 
وضع نگران کننده ای دارند و هر آن ممکن است در 
آنها فاجعه ای رخ دهد. اکثر ورزشــگاه های نامبرده 
در دهه های 20 و 30 ساخته شده اند و تاکنون هیچ 
بازسازی در آنها اتفاق نیفتاده است. این که مسئولان 
ورزش کشــور اراده ای برای بازســازی ورزشگاه ها 
ندارند، بسیار نگران کننده است. شاید آنها منتظرند 
حادثه ای تلخ اتفاق بیفتد تدابیر ویژه ای برای بازسازی 

ورزشگاه ها بیندیشند.
عدم تخصیص بودجه به بازسازی ورزشگاه ها

در یکی دو ســال گذشته شرکت توسعه و تجهیز 
این وظیفه را برعهده داشت که به وضع ورزشگاه ها 
رسیدگی و امکانات آنها را توسعه دهد. البته در این 
مدت اقدام عملی از ســوی این شرکت انجام نشد تا 
این که نام آن به شرکت توســعه و نگهداری اماکن 
ورزشی تغییر کرد و فقط چند مجموعه ورزشی در 
تهران زیر نظر این شرکت قرار گرفتند. بعد از حضور 
اکبر طاهری به عنوان سرپرســت در پرسپولیس، 
مدیرعامل جدید برای این شــرکت انتخاب شد. از 
زمان حضور مدبر در این شرکت بارها از شهرداری و 
دولت تقاضای بودجه برای بازسازی ورزشگاه آزادی 
و بقیه اماکن ورزشــی شــده اما هنوز این بودجه به 

تصویب نرسیده و طرح بازســازی ورزشگاه ها راکد 
مانده اســت. درواقع مشــکل اصلی برای بازسازی 
استادیوم های تهران عدم تخصیص بودجه برای این 
کار مهم است. ضمن این که ورزشگاه های شهرهای 
دیگر هم زیر نظر اداره کل ورزش اســتان خود قرار 
دارند و باید این اداره ها سازوکار لازم برای مقاوم سازی 
ورزشگاه های فرسوده را فراهم کنند. در شهرستان ها 
هم مشکلات مالی مانع بازســازی ورزشگاه ها شده 
اســت. قطعا با توجه به محدود بودن بودجه ای که 
برای ورزش در نظر گرفته می شــود تا چندین سال 
دیگر هم مقاوم سازی ورزشگاه ها چیزی بیشتر از یک 
رویا نخواهد بود. قطعا دولت توانایی توسعه، بازسازی 
و نگهداری همه ورزشــگاه های کشــور را ندارد اما 
سوال اینجاست که چرا هنوز هیچ تدبیری برای این 
معضل بزرگ اندیشیده نشده است؟ شاید انجام این 
ماموریت های دشوار تنها از بخش خصوصی بر بیاید 
اما این که چرا بخش خصوصی وارد ماجرای کمک 
کردن به ورزش و ســاخت و نگهــداری پروژه های 
ورزشی نمی شود علامت سوال بزرگی است که پیدا 

کردن جواب برای آن سخت است.
خمارلو:   به بودجه نیاز داریم

 محسن خمارلو مدیر روابط عمومی شرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشــی درباره روند مقاوم سازی 
ورزشگاه ها به »شهروند« می گوید: »مجموعه های 
آزادی، انقلاب، شــیرودی، کشــوری، پیست های 
دیزین و شمشک و مجموعه ســوارکاری شهدای 
نوروزآباد زیر نظر شرکت ما هستند و بقیه ورزشگاه ها 

هم به دست اداره کل ورزش استان ها اداره می شوند. 
اتفاقاً در شرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشی 
طرح های زیادی برای بازسازی مجموعه های ورزشی 
تهران ارایه شده اســت. این طرح ها را به شهرداری 
داده ایم و منتظر تصویب این طرح ها هستیم. ما علاوه 
بر بحث مقاوم سازی ورزشگاه ها به زیباسازی آنها هم 
توجه خواهیم کرد و امیدواریم هرچه زودتر با تصویب 
طرح های مان با کمک بخــش خصوصی کار را آغاز 
کنیم. مطمئن باشید شرکت توسعه و تجهیز اراده ای 
برای مقاوم سازی ورزشــگاه ها دارد اما باید مراحل 
قانونی آن طی شــود. ضمن این که ما به مساعدت 

وزارت ورزش هم در این راه نیاز داریم.« 
وی دربــاره مشــکلات مالــی این شــرکت 
می گوید: »تنها چیزی که باعث طولانی شــدن 
زمان بهره برداری از طرح های ورزشــی می شود 
مشکلات مالی اســت. اگر بودجه به اندازه کافی 
در اختیار ما قــرار بگیرد و بتوانیــم پروژه های 
جدید را آغاز و بهره برداری کنیم دیگر نیازی به 
اســتفاده مداوم از اماکن قدیمی نیست. درواقع 
اگر پول باشد هم اماکن جدید ساخته می شوند و 
هم از ورزشگاه های قدیمی محافظت می شود.« 
خمارلو درباره بازســازی آزادی به »شــهروند« 
می گوید: »برنامه مقاوم ســازی آزادی در دستور 
کار قرار دارد. با توجــه به تأکید رئیس جمهوری 
محترم امیدوارم هرچه سریع تر طرح مقاوم سازی 
آزادی تصویب شــود تا با تخصیص بودجه کار را 

آغاز کنیم.«

شهروند| سعید مظاهری بازیکن اوایل دهه 70 استقلال از سه دهه 
قبل به عنوان یکی از کسبه خوشنام ســاختمان پلاسکو در قلب بازار 
پوشــاک فعالیت می کرد. این پیشکسوت اســتقلال درباره تراژدی 

دردناک پلاسکو مصاحبه ای انجام داده است.
بارها در طبقات بالایی پاساژ آتش سوزی شده بود 

مظاهری روز حادثه را هم اینطور روایت می کند: »پنجشــنبه صبح 
برای انجام کاری باید به جمهوری می رفتم، از همین رو ساعت 8 صبح 
جلوی پاساژ بودم تا از یکی از دوستانم مدارکی بگیرم. دود آتش را دیدم 
اما چون بارها شده بود که در طبقات بالایی پاساژ از این آتش سوزی های 
کوچک رخ داده و با کپسول آتش نشانی خاموش شده بود، تصور کردم 

این بار هم این اتفاق رخ داده است. بعد از انجام کارهایم ساعت 11 صبح 
یکی از دوستان زنگ زد و گفت پلاسکو که نبودی؟ گفتم رفتم و برگشتم 
چطور مگه؟ گفت ساختمان فرو ریخت. اول باور نکردم و زنگ زدم مغازه 
کسی جواب نداد. به همین خاطر یکی از دوستانم به نام آقای شکوری که 
دو خیابان بالاتر مغازه داشت را گرفتم که گفت پلاسکویی وجود ندارد. 
بلافاصله خودم را جلوی ساختمان رساندم و دیدم که دیگر پلاسکویی 
نمانده است. وقتی این صحنه را دیدم، به معنای واقعی کلمه احساس 

تنهایی کردم.«
از رفیق 30 ساله ام خبر ندارم

او درباره اتفاقات تلخ اخیر گفت: »اتفاق تلخ رخ داده برای ساختمان 
پلاسکو اصلا باورکردنی نبود و به جرأت می توانم بگویم تلخ ترین اتفاق 
عمرم بود. شاید الان حرف بزنم و از ناراحتی هایم بگویم همه تصور کنند 
به خاطر از دست دادن مال و اموالم باشد. مال و اموال را می خواهم چه کار 
وقتی از دوست و رفیق و همکار 30ساله ام خبری ندارم و نمی دانم زنده 
است یا نه؟ مال واموال به چه دردی می خورد وقتی آتش نشانی که برای 
کمک به ما آمد و زیر آوار ماند و دیگر نمی تواند در مراســم عروسی اش 

درهفته آینده شرکت کند؟«.

 بازیکن سابق استقلال، مالباخته حادثه تلخ ساختمان قدیمی

رفتم و برگشتم، پلاسکویی در کار نبود

زنگ خطر برای ورزشگاه های فرسوده به صدا درآمد

»پلاسکو« های ورزشی
 یک مسئول در سازمان توسعه اماکن ورزشی به »شهروند« می گوید این سازمان برای بازسازی ورزشگاه ها به بودجه نیاز دارد
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کیوسک

رشد نیمار

روزنامــه اســپانیایی »ال موندودپورتیو« از تیتر 
»رشــد نیمار« در اشاره به بازگشت تدریجی ستاره 
برزیلی به روزهــای اوج اســتفاده کرد.به زعم این 
روزنامه، نیمار سال 2017 عملکردی بسیار بهتر از 
اواخر  سال 2016 را به نمایش می گذارد. این روزنامه 
برتری بارسلونا پس از یک دهه در ورزشگاه آنوئتای 

سوسیه داد را مورد تجلیل قرار داد.

خریدهای المپیکی

روزنامه فرانسوی »اکیپ« تیتر جالبی با مضمون 
»خریدهای المپیکــی« را روی جلد برد. ممفیس 
دیپای هلندی از منچســتریونایتد راهی المپیک 
لیون شد و به زودی دیمیتری پایت از وستهام راهی 
دیگر تیم با پسوند »المپیک« یعنی المپیک مارسی 
می شــود. پاتریس اورا، مدافع فرانسوی یوونتوس، 

دیگر طعمه لیون است.

شایعه روز

خداحافظی طالب لو از فوتبال
کاپیتان ســابق تیم فوتبال اســتقلال تصمیم 
عجیبی برای ادامه عمر ورزشی خود گرفته است. 
وحید طالب لو بعد از گذراندن مصدومیتی سخت 
درتیم شاهین بوشهر، یک سال نتوانست در لیگ 
برتر به میدان برود. او با پیراهن تیم راه آهن به لیگ 
برتر برگشت و توانست دوباره به استقلال برگردد. 
البته شرایط طالب لو نسبت به دوره اول حضورش 
در استقلال تغییر کرده بود. او دیگر دروازه بان شماره 
یک این تیم نبود و تبدیل به ذخیره محسن فروزان 
و بعد هم مهدی رحمتی شــد. طالب لو نتوانست 
روزهای خوبی را در اســتقلال سپری کند و وقتی 
هم پرویــز مظلومی به این تیم آمــد، او تبدیل به 
نیمکت نشین محض شد. با حضور منصوریان در 
اســتقلال، این دروازه بان قدیمی از این تیم کنار 
گذاشته شــد و چند هفته بعد از آغاز لیگ برتر به 
فولاد پیوســت. طالب لو با این که عملکرد خوبی 
در فولاد داشــته اما اخباری درباره خداحافظی او 
از فوتبال درپایان فصل شنیده می شود. شایعاتی 
دراین باره مطرح شده که طالب لو می خواهد درپایان 
لیگ جاری از فوتبال خداحافظی کند و برای ادامه 
زندگی به آمریکا برود. باید منتظر ماند و دید شایعه 
خداحافظی او از فوتبال و ادامه زندگی در ینگه دنیا 

صحت دارد یا نه.
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شهروند| با وجود این که ســه روز از فاجعه تلخ ساختمان پلاسکو 
گذشته اما هنوز همه چیز تحت تأثیر این اتفاق هولناک است. این روزها 
همه مردم ایران همدرد جامعه آتش نشان هستند و به هر شکلی که 
می توانند به خانواده های داغدار تسلی می دهند. شاید برایتان جالب 
باشد که بدانید در جامعه داوری هم یک آتش نشان داریم. قطعا کسی 
که دو شغل حساس و پراسترس داوری و آتش نشانی را انتخاب می کند، 
باید روحیه ای قوی و مبارز داشته باشد. »حمید حاج ملاک« داور لیگ 
برتری است که در 3، 2سال گذشتع شــغل آتش نشانی را برای خود 
انتخاب کرده است. او در شهر صومعه سرا در این شغل حساس فعالیت 
می کند و همزمان در لیگ برتر هم سوت می زند. خبرنگار »شهروند« 
درباره اتفاقات ساختمان پلاسکو و مفقود شدن چندین آتش نشان با 

حاج ملک هم کلام شده که این مصاحبه را در ادامه می خوانید:  
 از سانحه ناگوار ساختمان پلاسکو بگویید. با توجه به این که خود 
شما آتش نشان هستید، فکر می کنید دلیل بروز این حادثه چه 

بوده است؟
این اتفاق تلخ و وحشتناک را به همه مردم ایران تسلیت می گویم. 
من به عنوان یک آتش نشــان نمی توانم درباره دلایــل رخ دادن این 
حادثه صحبت کنم و مسئولان باید در این زمینه پاسخگو باشند. فکر 
می کنم در روزهای اخیر مردم متوجه شده اند چرا چنین اتفاقی رخ 
داده اســت. امروزه با توجه به گسترگی شبکه های مجازی هیچ چیز 
پنهان نمی ماند و همه فهمیده اند که دلیل بروز آتش سوزی در پلاسکو 

چه بوده است.
 ظاهرا آتش نشانی بارها به هیأت مدیره این ساختمان هشدار 

داده بود؟
بله، همین طور است. مسئولان آتش نشانی تهران بارها به ساختمان 
پلاســکو رفتند و پس از بررســی شــرایط آن به مالــکان و اعضای 

هیأت مدیره نکات ایمنی را گوشزد کردند. حتی شهرداری هم بارها 
تذکر داده بود اما همه اخطارها نادیده گرفته شد. ظاهراً وزارت کار هم 
جلوی پلمپ پاساژ را گرفته بود. بهانه هم این بود که این مجتمع نباید 
تعطیل شــود چون افراد زیادی در آن فعالیت می کنند و روزی خود 
را کسب می کنند. آیا بازسازی و مقاوم کردن پلاسکو ارزش نداشت؟ 
شاید اگر کسبه با این موضوع مخالفت نمی کردند الان هم شاهد چنین 
سانحه ای نبودیم. حالا زانوی غم بغل گرفته ایم که چکار کنیم. نتیجه 
این بی احتیاطی و نادیده گرفتن اخطارهای آتش نشانی از دست رفتن 
چند نیروی زبده و متخصص آنش نشــان بود. حالا آقایان چه جوابی 

دارند به خانواده های چشم انتظار از دست رفتگان بدهند؟
 فکر می کنید می توان امیدی به زنده ماندن آتش نشــان های 

مفقود شده در زیر آوار داشت؟
15 طبقه فرو ریخته و آوار شده است. برداشتن آوارها دست کم یک 
هفته زمان می برد. ضمن این که شرایط بسیار بحرانی است و نمی شود 
سریع آوار برداری کرد چون ممکن است اگر یک نفر زنده باشد از دست 
برود و یا فجایع دیگری رخ دهد. البته من هم می دانم که احتمال زنده 

ماندن افراد مفقود شده کم است اما نباید ناامید شد.
 قبول دارید در این سانحه جامعه آتش نشان مظلوم واقع شد؟

آتش نشــان ها همیشه مظلوم هســتند؛ چون جانشــان را کف 
دســت می گیرند و برای نجات مردم تن به آتــش می دهند. این بار 
هم آتش نشان ها قربانی اشــتباهات و کم کاری دیگران شدند. شغل 
آتش نشانی کاری بسیار دشوار و پرخطر است. درواقع ما با مرگ بازی 
می کنیم اما ارزشی برایمان قایل نشدند. نه حقوق و مزایای خوبی داریم 
نه سختی کار. حتی ایمنی هم نداریم و جانمان همیشه در خطر است. 
متاسفانه در ایران به تنها چیزی که اهمیت داده نمی شود ایمنی است. 
الان همه حرف می زنند و از لزوم مقاوم ســازی و رعایت نکات ایمنی 

می گویند اما چند روز دیگر کــه تب این حادثه بخوابد همه فراموش 
می کنند که چه اتفاق مهیبی افتاد.

 اگر شما هم روز پنجشنبه در پلاسکو حضور داشتید همین کار 
همکاران تان را انجام می دادید؟

مطمئن باشید هر آتش نشان دیگری هم بود این کار را انجام می داد. 
درواقع آتش نشانی یک شــغل نیست و ما به چشــم کار به آن نگاه 
نمی کنیم. آتش نشانی عشق و وظیفه است و هیچ قشری در جامعه 
به این اندازه فداکار و در معرض خطر نیست. به اعتقاد من در این روزها 
باید از احساسات فاصله بگیریم و به فکر باشیم که از بروز چنین حوادثی 
جلوگیری کنیم. ساختمان های دیگری در تهران هستند که شرایط 
مشابه پلاسکو دارند و اگر به آنها رسیدگی نشود فجایع دیگری در راه 

هستند.
 راستی، نگفتید چه دلیلی باعث شد در کنار شغلی مثل داوری 

آتش نشانی را هم انتخاب کنید؟
آتش نشان شدن و تدریس ورزش رویاهای کودکی من بودند. اول 
داور فوتبال شدم و دو سال پیش در امتحان آتش نشانی هم قبول شدم. 
هر دو شغل من بسیار استرس زا هستند اما خوشبختانه با روحیه من 

همخوانی دارند و از کارم لذت می برم.

 گفت وگوی »شهروند« با حمید حاج ملک، داوری که شغل اصلی اش آتش نشانی است

همکارانم تاوان بی احتیاطی دیگران را پس دادند
  ما با مرگ بازی می کنیم                 آتش نشان ها همیشه مظلوم هستند

آنسوی مرز

تصمیم عجیب درباره انصاری فرد
ســایت رادیو ورزش یونان کــه از معتبرترین 
رســانه های ورزشــی این کشور اســت، ادعایی 
عجیب درباره کریم انصاری فرد مطرح کرده است. 
انصاری فرد که با پافشاری زیاد باشگاه المپیاکوس از 
پانیونیوس جدا شد هنوز فرصت بازی در این تیم را 
به دست نیاورده است. رادیو ورزش یونان در این باره 
نوشته است: »بنتو انصاری فرد را به عنوان مهاجم 
سوم تیمش پس از ایدیه و کاردوزو می داند و هنوز 
فرصت بازی به او نرســیده است، بنابراین احتمال 
انتقال قرضی انصاری فرد به تیمی دیگر از ســوی 

باشگاه المپیاکوس وجود دارد.«

شکست تیم محمدی در بازی دوستانه
تیم ترک گروژنی با بهره مندی از ملی پوش ایرانی 
خود در نخســتین بازی تدارکاتــی اردوی ترکیه 
شکست سنگینی را متحمل شــد. ترک گروژنی 
در محل برپایی اردوی آماده سازی خود در ترکیه 
برابر تیم لخیا لهستان قرار گرفت و با نتیجه 4 بر 3 
شکست خورد. میلاد محمدی، ملی پوش ایرانی از 
آغاز نیمه دوم در ترکیب تیم ترک گروژنی به میدان 

رفت.

درخشش طیبی در قزاقستان
تیم فوتسال غیرت قزاقستان با گلزنی ملی پوش 
ایرانــی خود مقابــل میزبانش به برتری رســید. 
تیم فوتســال غیرت که حسین طیبی ملی پوش 
کشورمان را در اختیار دارد، در مسابقات لیگ برتر 
قزاقستان موفق شد با نتیجه 3 بر یک مقابل تیم آیت 
به برتری برسد. طیبی در این دیدار گل اول تیمش 
را به ثمر رساند و بازی بسیار خوبی را نیز به نمایش 

گذاشت.


